

ការចាំវស្សារបស់ព្រះសង្ឃ

រៀបរៀងដោយ ម៉ែន-ច្រាង្គ និង អាំ-ឆន

ពិនិត្យសម្រួលដោយ ឌុម-ខែម

ដកស្រង់ចេញពីទស្សនាវដ្តីកម្ពុជសុរិយា

ឆ្នាំទី៤៩ លេខ២ ខែមេសា-ឧសភា-មិថុនា ព.ស.២៥៣៩ គ.ស.១៩៩៥

ការចូលវស្សាឬចាំវស្សា ជាប្រពៃណីរបស់ព្រះសង្ឃពុទ្ធសាសនិកមានតាំងពីជំនាន់ពុទ្ធកាលរៀងមក។ រឿងនេះ មានសម្តែងទុកក្នុងគម្ពីរព្រះត្រៃបិដកភាគទី៧ ផ្នែកព្រះវិន័យ។

មូលហេតុនៃការចូលវស្សា

សម័យនោះព្រះមានព្រះភាគទ្រង់គង់នៅវត្តវេឡុវ៉ែន ទៀបក្រុងរាជគ្រឹះ។ គ្រានោះឯង ការចាំវស្សាព្រះមានព្រះភាគមិនទាន់បានអនុញ្ញាតដល់ភិក្ខុទាំងឡាយនៅឡើយទេ។ ភិក្ខុទាំងនោះ ក៏ចេញដើរទៅកាន់ចារិក^(១) ជ្រូងៗ អស់ហោមន្តរដូវខ្លះ អស់គិម្ពរដូវខ្លះ អស់វស្សានរដូវខ្លះ។ មនុស្សទាំងឡាយក៏ពោលទោសតិះដៀលបន្តិះបង្គាប់ថា ពួកសមណជាសក្យបុត្ត មិនសមបើនឹងដើរ (ខុសរដូវកាល) ជាន់ស្មៅស្រស់ ជាន់សត្វល្អិតៗឲ្យវិនាសសោះ។ សូម្បីពួកបរិព្វាជកមានលទ្ធិដទៃ ជាអ្នកពោលធម៌អាក្រក់ ម្តេចគង់នឹងសម្លាប់សម្រាកចាំវស្សាឬសូម្បីពួកសត្វស្លាប់ទៀតសោត ក៏គង់តែធ្វើសម្បុកលើចុងឈើ ហើយសម្លាប់សម្រាកចាំវស្សាដែរ។ ពេលមនុស្សទាំងឡាយកំពុងលើកទោសបែបនេះ ពួកភិក្ខុទាំងនោះក៏បានឮច្បាស់នឹងត្រចៀកផ្ទាល់

១-ទីដែលជាទីគ្រាប់ទៅឬជាទីគ្រាប់មក។

ការចាំវ័ស្សារបស់ព្រះសង្ឃ

ហើយក៏នាំសេចក្តីនោះ ទៅក្រាបទូលព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ។ ព្រះសាស្តាទ្រង់ធ្វើធម្មិកថា ត្រាស់
ហៅភិក្ខុទាំងឡាយមកអនុញ្ញាតថា “អនុជានាមិ ភិក្ខុវេ វស្សំ ឧបគន្លុំ=ម្កាលភិក្ខុ
ទាំងឡាយ តថាគតអនុញ្ញាតឱ្យភិក្ខុចូលវស្សា”។

II-កាលបរិច្ឆេទនៃការចូលវស្សា

វស្សាមានពីរគឺ បុរិមិការវស្សា (វស្សាខាងដើម) ១ មច្ឆមិការវស្សា (វស្សា
ខាងចុង) ១។ ការចូលបុរិមិការវស្សា នៅថ្ងៃ១រោច ខែអាសាឍ ហើយចេញនៅថ្ងៃ
ពេញបូណិមី ខែអស្សុជ (បើឆ្នាំណាមានអធិកមាស ត្រូវចូលនៅថ្ងៃ១រោច ខែទុតិយា-
សាឍ ព្រោះមានពុទ្ធានុញ្ញាតថា “អនុជានាមិ ភិក្ខុវេ រាជ្ជនំ អនុវត្តិវត្ថុ=ម្កាលភិក្ខុ
ទាំងឡាយ តថាគតអនុញ្ញាតឱ្យចូលវស្សានៅតាមការអនុវត្តលើកខែរបស់ព្រះរាជា
ចុះ”។ ការចូលមច្ឆមិការវស្សា នៅថ្ងៃ១រោច ខែស្រាពណ៍ ហើយចេញនៅថ្ងៃពេញ
បូណិមីខែកត្តិក។

ប្រសិនបើភិក្ខុណាមានធុរៈ មិនបានប្តេជ្ញាអធិដ្ឋានបាលីចូលបុរិមិការវស្សាទេ
ភិក្ខុនោះអាចប្តេជ្ញាអធិដ្ឋានបាលីចូលមច្ឆមិការវស្សាក៏បានដែរ ប៉ុន្តែភិក្ខុពុំអាចគេចរវះ
មិនចូលវស្សាណាមួយជាដាច់ខាត ដូចមានពុទ្ធប្បញ្ញត្តិថា “ន ភិក្ខុវេ វស្សំ ន
ឧបគន្លុំ យោ ន ឧបគន្លេយ្យ អាមត្តិ ទុក្ខុជស្ស=ម្កាលភិក្ខុទាំងឡាយ ភិក្ខុកុំ
មិនចូលវស្សាឡើយ គឺត្រូវតែចូលវស្សា ភិក្ខុណាមិនចូលវស្សា ភិក្ខុនោះត្រូវអាបត្តិ
ទុក្ខដ”។

III-សន្តាហាករណ៍យ

ភិក្ខុកាលបើបានប្តេជ្ញាអធិដ្ឋានចូលវស្សាក្នុងអាវាសណាមួយហើយ ត្រូវស្ថិត
នៅក្នុងបរិវេណអាវាសនោះគ្រប់បីខែ គឺមិនត្រូវចេញក្រៅអាវាសនោះឱ្យកន្លងរាត្រី

ការចាំវាស្សារបស់ព្រះសង្ឃ

ណាមួយឡើយ ដូចមានពុទ្ធបញ្ញត្តិថា “ន ភិក្ខុវេ វស្ស ឧបគន្ធា បុរិមំ វា តេមាសំ បដិមំ វា តេមាសំ អវលិត្វា ចារិកា បក្កមិត្វា យោ បក្កមេយ្យ អាបត្តិ ធុក្កជស្ស”= ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ភិក្ខុចូលវស្សហើយ មិននៅចាំបុរិមិការវស្សអស់ខែបីឬបច្ចិមិការវស្សអស់ខែបីទេ មិនត្រូវចៀសចេញទៅកាន់ចារិកឡើយ, ភិក្ខុណាចៀសចេញទៅត្រូវអាបត្តិទុក្កដ”។ ប៉ុន្តែ បើភិក្ខុមានធុរៈចាំបាច់ អាចលើកសត្តាហៈ (សុំច្បាប់ព្រះ) ជាមុនហើយទើបចេញបាន តែត្រូវត្រឡប់មកអាវាសវិញឱ្យទាន់ចន្លោះថ្ងៃ៧ យ៉ាងយូររំលង។

ឯធុរៈចាំបាច់ដែលភិក្ខុលើកយកមកធ្វើជាមូលហេតុ ដើម្បីលើកសត្តាហៈនោះ គឺ:

- ភិក្ខុ ភិក្ខុនី សិក្ខុមានា^(១) សាមណេរ សាមណេរី ឧបាសក ឧបសិកា ចង់ធ្វើទានចង់ ស្តាប់ធម៌ ចង់ឃើញ ហើយគេបញ្ជូនបម្រើមក ភិក្ខុអាចលើកសត្តាហៈបាន។
- ភិក្ខុ ភិក្ខុនី សិក្ខុមានា សាមណេរ សាមណេរី មាតាបិតា បងប្អូនប្រុសមានជំងឺ ឬក៏មានសង្ឃកិច្ចត្រូវបំពេញ ភិក្ខុអាចលើកសត្តាហៈបាន។
- បងប្អូនស្រី ញាតិ អ្នកធ្វើការឈ្នួល (វេយ្យាវច្ឆៈ) មានជំងឺ ហើយគេបញ្ជូនបម្រើមក ភិក្ខុអាចលើកសត្តាហៈទៅបាន។

ឯវិធីលើកសត្តាហៈនោះគឺ ភិក្ខុត្រូវគ្រងចីពរធៀងស្នាម្នាម្នាចូលទៅថ្វាយបង្គំព្រះ (ព្រះពុទ្ធរូប) អធិដ្ឋានបាលីលើកសត្តាហៈថា “សចេ មេ អន្តរាយោ នត្តិ សត្តាហាពុត្តរេ បុន និវត្តិស្សាមិ”=ប្រសិនគ្មានអន្តរាយកើតមានដល់ខ្ញុំព្រះអង្គទេ ខ្ញុំព្រះអង្គនឹងវិលត្រឡប់មកអាវាសនេះវិញក្នុងចន្លោះនៃ៧ថ្ងៃ” (សូត្របីដង)។ បើភិក្ខុ

១-អ្នកកំពុងសិក្សាគ្រឿងប្រាសាទ

ការចាំវស្សារបស់ព្រះសង្ឃ

បានលើកសក្តាហៈបែបនេះហើយចេញទៅ ស្រាប់តែមានឧបសគ្គតាមជួរធ្វើឱ្យភិក្ខុ
មិនអាចត្រឡប់មកអាវាសវិញក្នុងចន្លោះនៃ៧ថ្ងៃទេ ភិក្ខុនោះឈ្មោះថាដាច់វស្សា តែ
មិនត្រូវអាបត្តិ (ទោស) ឡើយ។

នៅមានអន្តរាយមួយចំនួនទៀត ដែលធ្វើឱ្យភិក្ខុត្រូវចេញចាកអាវាស (រត់
ចោលវស្សា) តែមិនត្រូវអាបត្តិទេ គឺគ្រាន់តែដាច់វស្សាប៉ុណ្ណោះ។ អន្តរាយទាំងនោះ
ដូចជា សត្វសាហាវបៀតបៀន, សត្វមានពិសបៀតបៀន, ភ្លើងឆេះស្រុកនិងសេនា-
សនៈ, ទឹកជន់លិចស្រុក, ចោរមកតាំងនៅក្នុងស្រុក, ពួកទាយកជាច្រើនឥតមានសទ្ធា
ជ្រះថ្លា, ខ្វះចង្ហាន់បិណ្ឌបាត, គ្មានឧបដ្ឋាកដីសមគួរ, ស្រីប្រលោមភិក្ខុ ស្រីជ្កាមាស
ប្រលោមភិក្ខុ, នាងថុល្លកុមារី^១ប្រលោមភិក្ខុ, មនុស្សខ្ចើយប្រលោមភិក្ខុ, ញាតិប្រ-
លោមភិក្ខុ, ស្តេចប្រលោមភិក្ខុ, ពួកចោរប្រលោមភិក្ខុ, អ្នកលេងប្រលោមភិក្ខុ, ភិក្ខុ
ឃើញកំណប់ទ្រព្យ, ភិក្ខុសង្ឃបែកគ្នា។

IV-ទីកន្លែងនៃការចាំវស្សា

ក្នុងជំនាន់ពុទ្ធកាល ស្រុកភូមិណាដែលស្ថិតនៅឆ្ងាយដាច់ស្រយាល គ្មានវត្ត
អារាមនៅជិត គេតែងនាំគ្នារៀបចំធ្វើជាសាលានៅកន្លែងណាមួយក្បែរនោះ ហើយ
និមន្តភិក្ខុសង្ឃតិចឬច្រើនអង្គតាមសទ្ធាឱ្យគង់ចាំវស្សា ដើម្បីងាយស្រួលក្នុងការធ្វើ
បុណ្យសុទ្ធីវិទ្យានុវិទ្យា។ ភិក្ខុមុននឹងសម្រេចចិត្តទទួលនិមន្តចូលវស្សានៅកន្លែងណា
មួយ ត្រូវពិនិត្យមើលកន្លែងនោះ ឱ្យបានហ្មត់ចត់ជាមុនសិនសឹមទទួលនិមន្ត។ បើ
ពិនិត្យឃើញថា កន្លែងដែលគេនិមន្តឱ្យនៅចាំវស្សានោះសមរម្យគ្មានចង្អៀតទេ ភិក្ខុ

១-ក្មេងស្រីធាត់ឬស្ត្រីនៅលើ(ប៉ុន្តែពេញវ័យ)។

ការចាំវាស្សារបស់ព្រះសង្ឃ

គប្បីទទួលនិមន្តចុះ។ ទឹកនៃនឹងដែលព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធច្រង់ហាមមិនឱ្យចូលវាស្សានោះ គឺក្នុង រូងឈើ, លើប្រគាបឈើ, ក្នុងទីវាលគ្មានសេនាសនៈ, ក្នុងខ្ទមអ្នកតា, ក្រោមឆត្រ, ក្នុង អាងទឹក (និងទឹកនៃនឹងមានរង្ស៊ីស)។

V-ទិដ្ឋភាពនៃការចូលវាស្សារ

ក្នុងការចូលវាស្សារបស់ភិក្ខុសង្ឃដែលព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធច្រង់អនុញ្ញាតនិងបញ្ញត្តិទុកត មកនោះ ពុំមានពិធីអ្វីអបរូមជុំច្រើនទេ គឺបើកាលណាតិថីចូលវាស្សារមកដល់ហើយ ភិក្ខុគ្រាន់តែអធិដ្ឋានបាលីចូលវាស្សារប៉ុណ្ណោះជាការស្រេច ប៉ុន្តែក្នុងការចូលវាស្សារបស់ ភិក្ខុសង្ឃកម្ពុជា គេសង្កេតឃើញមានសកម្មភាពនិងពិធីអបរូមជុំមួយចំនួន កើត មាននៅពេលជាមួយគ្នានោះដែរ:

–ភិក្ខុសាមណេរ ដែលស្នាក់នៅរៀនសូត្រច្រាយពីស្រុកកំណើតត្រូវបានឈប់ សម្រាកចំនួនពីរសប្តាហ៍មុនថ្ងៃចូលវាស្សារ ដើម្បីទៅសួរសុខទុក្ខញាតិញោមនិងបិណ្ឌ បាតចតុប្បជ្ជ័យ ត្រៀមទុកប្រើប្រាស់ក្នុងឱកាសចូលវាស្សារអស់ខែបី។

–មុនថ្ងៃចូលវាស្សារមកដល់ អាចារ្យ គណៈកម្មការវត្ត តែងដើរប្រកូកប្រកាស ដំណឹងអំពីថ្ងៃចូលវាស្សារនិងសុំឱ្យឧបាសក ឧបាសិកា ទាយក ទាយិកាចំណុះដើរវត្ត ជួយបរិច្ចាគចតុប្បជ្ជ័យតាមកម្លាំងសទ្ធា ដើម្បីឧបត្ថម្ភព្រះសង្ឃដែលនឹងគង់ចាំវាស្សារ ក្នុងវត្តរបស់ខ្លួននាឆ្នាំនេះ។

–ជិតដល់ថ្ងៃចូលវាស្សារ ឧបាសក ឧបាសិកា តែងមកកាន់វត្តច្រើនកុះករប្លែក ពីធម្មតា ដើម្បីសមាទានសីល ប្រគេនចង្ហាន់ព្រះសង្ឃ បោសប្រាសវត្តអារាម សិត ទៀនវាស្សារ ចាត់ចែងសាដកប្រគេនព្រះសង្ឃ។ តាមឯកសារនានា បានបញ្ជាក់ថា ព្រះអតីតមហាក្សត្រខ្មែរ ទ្រង់មានព្រះរាជសទ្ធាជ្រះថ្លាបំពេញព្រះរាជកុសលក្នុងឱកាស

ការចាំវាស្សាបស់ព្រះសង្ឃ

ព្រះសង្ឃចូលវាស្សានេះដែរ ចូនជាទ្រង់ឱ្យធ្វើពិធីខ្លាន់នាគ ពិធីសិតទៀនវាស្សានិងពិធី
និមន្តទេវរូបចូលវាស្សាជាដើម។

—នៅល្ងាចថ្ងៃ១៥កើត ខែអាសាឍ គេឃើញឧបាសក ឧបាសិកា មកជួបជុំគ្នា
ក្នុងវត្ត ហែទៀនវាស្សា ហែសាដកនិងគ្រឿងសម្ភារៈប្រទក្សិណព្រះវិហារនិមន្តព្រះ
សង្ឃចម្រើនព្រះបរិត្ត បវារណាព្រះសង្ឃចូលព្រះវាស្សា វេរទៀនវាស្សាសាដក ប្រគេន
ព្រះសង្ឃ។ លុះត្រឹកឡើង មានការប្រគេនភត្តាហារចំពោះព្រះសង្ឃទៀត។

—នៅល្ងាចថ្ងៃ១រោច ខែអាសាឍ គេឃើញព្រះសង្ឃនិមន្តជួបជុំនៅក្នុងព្រះ
វិហារ។ ព្រះសង្ឃជាមហាថេរ បានប្រកាសអំពីការចូលវាស្សានិងធ្វើការក្រើនរំពួក
អំពីក្រឹត្យវិន័យដែលទាក់ទងដល់ការចូលវាស្សាថា “ឥមស្មី អាវាសេ ឥមំ តេមាសំ
វស្សុំ ឧបេមិ។ ធុតិយម្បិ ឥមស្មី... វស្សុំ ឧបេមិ, តតិយម្បិ ឥមស្មី...វស្សុំ
ឧបេមិ=ខ្ញុំសូមនៅចាំវាស្សាអស់ខែបីក្នុងអាវាសនេះអស់វារៈពីរដងជង អស់វារៈបីដង
ជង” ជាកិច្ចបញ្ចប់នៃពិធីចូលវាស្សា។

១—អំពីទៀនវាស្សា ទៀនវាស្សានេះ ឧបាសក ឧបាសិកា ធ្វើដើម្បីព្រះសង្ឃ
អុជថ្វាយព្រះរតនត្រ័យអស់ខែបី ទៀនវាស្សានេះមានទទឹងមាត់មួយតឹកនិងកម្ពស់ពីរ
ហត្ថ ធ្វើដោយក្រមួនឃ្មុំឬក្រមួនចំបក់, នៅគល់ទៀនខាងក្រោមមានជើងទ្រ ធ្វើ
ដោយឈើ មានក្បាច់ត្របកឈូក, តែនៅមាត់ខាងលើ គេច្រើនធ្វើឲ្យតែដៃកចាក់
ប្រេងដូងឬប្រេងសណ្តែកដាក់ប្រឆេះអុជ គឺមិនអុជទៀនផ្ទាល់ទេ ព្រោះក្រែងទៀន
នោះឆេះឆាប់អស់មុនពេលចេញវាស្សា។ អ្នកខ្លះយកផ្កាមាសធ្វើដោយស្ពាន់ក្រាប់^(១)
ទៅបិទជាលម្អលើតួទៀនក៏មាន។ របៀបធ្វើទៀនវាស្សានេះ មានរចនាច្រើនបែបណាស់

១-ធាតុជុំមានសន្ទុះស្តើងស្រួយ សម្បុររដ្ឋេក សម្រាប់ដាក់ជាក្បាច់រំលេចបិទការមឈូសជាដើម។

ការចាវស្សារបស់ព្រះសង្ឃ

តាមការនិយមរបស់អ្នកស្រុក។ បច្ចុប្បន្ន គេនិយមប្រើចង្កៀងប្រេងកាត សម្រាប់អុជ ថ្វាយព្រះរតនត្រ័យ គឺមិនសិតទៀនដោយក្រមួនឃ្នុំឬក្រមួនចំបក់ដូចជំនាន់មុនទេ ប៉ុន្តែត្រូវអុជឱ្យឆេះរហូតគ្រប់ខែបី មិនឱ្យរលត់ក្នុងខណៈណាមួយឡើយ។ ទំនៀមធ្វើ ទៀនវស្សាបូជាព្រះក្នុងរយៈពេលចូលវស្សានេះ ពុំមាននិយាយក្នុងគម្ពីរព្រះពុទ្ធសាសនា (ព្រះត្រៃបិដក) ទេ ប៉ុន្តែមាននិយាយនៅក្នុងសាស្ត្រាភានិសង្ស្យទៀនវស្សា ដែលខ្មែរ យើងនិយម សម្តែងនៅពេលចូលវស្សានេះឯង។ គម្ពីរនេះ ពុំមានដាក់ឈ្មោះអ្នក តែង ហើយមិនដឹងជាតែងឡើងក្នុងរាជ្យណាដែរ។ ឯសេចក្តីក្នុងសាស្ត្រានេះ ដំណាល ថា កាលព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធទ្រង់គង់ធរមាននៅឡើយ មានបុរសកម្សត់ម្នាក់រកស៊ីកាប់អុស លក់ជាមុខរបរប្រចាំថ្ងៃ។ គាត់តែងសង្កេតឃើញខ្លាឃ្នុំមួយធំ លោតចេញពីរូងថ្មីមួយ រៀងរាល់ថ្ងៃ។ ពេលដែលខ្លាឃ្នុំនោះលោតចេញជុតទៅ គាត់ក៏ដើរទៅមើលឃើញ សុទ្ធតែអាចម៍ខ្លាឃ្នុំ ហើយក៏វេចយកមកបង្ហាញអ្នកជិតខាងឱ្យជួយមើល។ អ្នកជិត ខាងប្រាប់ថា “អាចម៍ខ្លាឃ្នុំនេះគេតែងយកមកស្សោរធ្វើក្រមួន ធ្វើទៀនអុជ, ចូរអ្នកទៅ យកឱ្យច្រើនមក”។

បុរសកម្សត់នោះ នឹកគិតថា “ចុះបើអាចម៍ខ្លាឃ្នុំនេះ គេអាចយកមកធ្វើជាទៀន អុជបាន តើគេអាចយកទៀននោះទៅអុជជាគ្រឿងសក្ការបូជាចំពោះព្រះពុទ្ធអង្គបាន ឬទេ? ឬមួយជាការមិនសមគួរគប្បី ព្រោះទៀននេះធ្វើអំពីសំណល់មិនស្អាត (អាចម៍) បែបនេះ? ពេលដែលបុរសនោះកំពុងតែនឹកសង្ស័យមិនដាច់ស្រេចក្នុងចិត្តបែបនេះ ស្រាប់តែឃើញព្រះមហារោហន្តត្ថេរនិមន្តមកដល់ ក៏ទូលសួរលោកតាមដំណើរ។ ព្រះមហារោហន្តត្ថេរមានពុទ្ធដីកថា “ជាការប្រសើរណាស់”។ លុះបុរសនោះធ្វើបាន ជាទៀនច្រើនហើយ ក៏នាំយកទៅថ្វាយព្រះមានបុណ្យ។ ព្រះមហារោហន្តត្ថេរដែល

ការចាំវាស្សារបស់ព្រះសង្ឃ

ជាអ្នកដឹកនាំទៅនោះ បានទូលព្រះអង្គថា “បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន បុរសនោះបាន ទៅយកអាចម៍ខ្លាឃ្មុំមកស្សោយកក្រមួនលញ្ចាជាទៀនយកមកអុជបូជាព្រះអង្គ ហើយ សង្ឃយថា ក្រែងពុំបានផលានិសង្សអ្វីទេដឹង ទើបខ្ញុំព្រះអង្គនាំគាត់ចូលមកនេះ”។ ព្រះដ៏មានបុណ្យទ្រង់ត្រាស់ថា “ម្ចាស់អាវុសោអើយ! បុរសនេះនឹងត្រូវបានទទួលផល- និសង្សច្រើនប្រការ ប្រាថ្នាអ្វីសឹងបានដូចបំណងទាំងអស់”។ បុរសនោះស្តាប់ហើយ ត្រេកអរក្រៃលែង។

នៅពេលដែលបុរសយកទៀនទៅថ្វាយព្រះពុទ្ធអង្គនោះ អាណិតបុណ្យ កុសលនេះ បានបណ្តាលឱ្យក្តៅក្រហាយដល់ព្រះឥន្ទ្រាធិរាជទ្រង់បើកទិព្វចក្ខុមើល មក ឃើញបុរសកម្សត់កំពុងប្រាថ្នាកុំឱ្យក្រលំបាកនិងកុំឱ្យកំព្រឹកំព្រាដូចជាតិនេះទៀត ក៏ប្រើព្រះវិស្សកម្មទៅបុត្រឱ្យទៅដប់ជាប្រាសាទមាស ប្រាសាទប្រាក់ ឃ្នាំងមាស ឃ្នាំងប្រាក់ ព្រមទាំងស្នូនប្រកបដោយដើមឈើពេញទៅដោយផ្កាផ្លែគ្រប់ពណ៌យ៉ាង ល្អ មានទាំងអ្នកគាល់បម្រើច្រើនត្រៀមប្រតិបត្តិ ពុំមានខ្វះកន្លះអ្វីឡើយ។

លុះបុរសត្រឡប់ពីវត្តជេតពន រកខ្ទមស្លឹកមិនឃើញ បែរជាឃើញឯប្រាសាទ ភ្លឺរន្ទាលឆ្អិនឆ្អោទៅវិញ ក៏ភ័យណាស់រត់ទៅទូលព្រះមហារាហន្ទត្រូវ។ ព្រះថេរៈមាន ពុទ្ធដីកាថា “ចូរអ្នកឡើងទៅនៅចុះ ព្រោះជាលទ្ធផលនៃបុណ្យកម្មរបស់អ្នកហើយ”។

ដោយសារមានរឿងនិទានដូច្នោះហើយ បានជាខ្មែរយើងនិយមសិក្សាទៀនវស្សា បូជាព្រះនៅពេលព្រះសង្ឃចូលវស្សា។ ក្នុងគម្ពីរពុទ្ធសាសនាគ្មាននិយាយទាក់ទង ដល់ទៀនវស្សាទេ ប៉ុន្តែមាននិយាយពីប្រទីប។ ប្រទីប ចាត់ទុកជាសក្ការបូជាមួយដែរ សម្រាប់បូជាព្រះរតនត្រ័យ។ តាមការសន្និដ្ឋានរបស់អ្នកប្រាជ្ញខ្លះថា ការធ្វើទៀន វស្សាបូជាព្រះរតនត្រ័យនេះ ទំនងជាមានទំនៀមជាប់មកពីព្រហ្មញ្ញសាសនា ព្រោះ

ការចាត់វិស្សាវរស្សៈសង្ឃ

ពួកព្រាហ្មណ៍ពេលប្រារព្ធធ្វើពិធីផ្សេងៗ តែងយកការអុជភ្លើងជាធំ។ ពេលប្រារព្ធពិធី គេប្រុងប្រយ័ត្នណាស់មិនឱ្យរលត់ទេ ព្រោះយល់ថា បើទៀនឬភ្លើងរលត់ក្នុងពេលមិនទាន់ចប់ពិធីវាជាប្រដូលអាក្រក់មួយ។ ឯការអុជទៀនវិស្សានេះក៏មានការប្រុងប្រយ័ត្នដែរ បើទៀនរលត់ក្នុងវិស្សា គេយល់ថាជាការដាច់វិស្សាហើយ។

អ្នកប្រាជ្ញខ្លះសន្និដ្ឋានថា ការប្រុងប្រយ័ត្នមិនឱ្យរលត់ទៀនវិស្សានេះ ជាប្រស្នាមួយពញាក់ស្មារតីភិក្ខុសង្ឃឱ្យខិតខំអនុវត្តតាមពុទ្ធបញ្ញត្តិ កុំឱ្យមានការថ្លោះឆ្កោយដាច់វិស្សា ព្រោះវិស្សាងាយដាច់ណាស់ ប្រៀបដូចជាភ្លើងទៀនដែរ បើយើងមិនប្រុងប្រយ័ត្នប្រាកដដាច់ពុំខាន។ អ្នកខ្លះទៀតសន្និដ្ឋានថា ទៀនវិស្សានេះជានិមិត្តរូបនៃព្រះប្រាជ្ញាញាណព្រះមហាករុណាទិគុណរបស់ព្រះពុទ្ធអង្គ ដែលតែងតែភ្លឺស្វាងនិងមានជានិច្ចចំពោះសព្វសត្វ ឥតមានពេលណាអាក់ខានឬរលត់ឡើយ។

២-អំពីសាដក រឿងដែលឧបាសក ឧបាសិកា និងមធ្វើសាដកប្រគេនសង្ឃសម្រាប់ស្រង់ទឹកនោះ មានសម្តែងទុកនៅក្នុងគម្ពីរព្រះត្រៃបិដក ភាគទី៨ (វិន័យបិដក) ផងនិងមាននិយាយក្នុងសាស្ត្រាអានិសង្ឃសាដកផង។

ក-គម្ពីរព្រះត្រៃបិដកៈ បានព្រួយថា ព្រះមានព្រះភាគទ្រង់គង់នៅក្នុងវត្តជេតពន ទៀបក្រុងសាវត្ថី។ វេលានោះ នាងវិសាខាក្រាបបង្គំទូលព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធថា បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន សូមទ្រង់មេត្តាទទួលភត្តរបស់ខ្ញុំព្រះអង្គក្នុងថ្ងៃស្អែកជាមួយនឹងភិក្ខុសង្ឃ។ ព្រះមានព្រះភាគទ្រង់ទទួលនិមន្តដោយតុណ្ណិភាព។ នាងវិសាខា ក៏ក្រាបថ្វាយបង្គំលាព្រះសាស្តាចេញទៅ។ លុះរាត្រីកន្លងទៅ មានភ្លៀងធំធាក់ចុះសព្វទ្វីបទាំងបួន។ គ្រានោះពួកភិក្ខុនាំគ្នាស្រាតជូតទឹក។

ជួនពេលនោះ នាងវិសាខា បានប្រើទាសីឱ្យទៅនិមន្តព្រះពុទ្ធនិងភិក្ខុសង្ឃ

ការចាវស្សារបស់ព្រះសង្ឃ

ដើម្បីទទួលភត្ត។ នាងទាសីក៏ធ្វើដំណើរទៅដល់វត្តជេតពន រកមើលមិនឃើញពួកភិក្ខុសោះ ឃើញតែមនុស្សកំពុងស្លូតទឹកស្រាត ក៏គិតថា ក្នុងអារាមនេះគ្មានពួកភិក្ខុទេ មានតែពួកអាជីវករកំពុងស្លូតទឹកជម្រះកាយ រួចក៏ត្រឡប់មកកាន់សម្អាតនាងវិសាខាវិញ ហើយជម្រាបថា “បពិត្រអ្នកម្ចាស់! ក្នុងអារាមគ្មានពួកភិក្ខុទេ មានសុទ្ធតែពួកអាជីវករកំពុងស្លូតទឹកជម្រះកាយ”។ នាងវិសាខាជាស្រ្តីឈ្មោះស្រីក៏យល់ភ្លាមថា “ច្បាស់ជាលោកម្ចាស់ទាំងឡាយដាក់ចីវរចេញ ហើយនាំគ្នាស្លូតទឹកភ្លៀងជម្រះកាយ តែទាសីនេះសម្គាល់ថា ពួកអាជីវករទៅវិញ”។ នាងវិសាខាក៏ប្រើនាងទាសីនោះជាលើកទីពីរទៀត។ នាងទាសី ក៏ទៅដល់វត្តហើយរកមើលភិក្ខុទាំងឡាយមិនឃើញសោះ មានតែអារាមទេ។ នាងវិសាខារិះគិតថា “ច្បាស់ជាលោកម្ចាស់ទាំងឡាយស្លូតទឹក ហើយចូលទៅលំនៅវិញដូចដែល បានជានាងទាសីនេះមិនឃើញ”។ នាងវិសាខាក៏ប្រើទៅជាលើកទីបី នាងទាសីនេះ ក៏ទទួលបង្គាប់ ហើយធ្វើដំណើរទៅវត្តជេតពនទៀត។ គាប់ជួនដល់វេលាភត្តកាលហើយ ព្រះសាស្ត្រាភិក្ខុទ្រង់ត្រាស់ឱ្យពួកភិក្ខុរៀបចំចេញដំណើរទៅផ្ទះនាងវិសាខាដើម្បីទទួលភត្តតាមការនិមន្ត។

លុះព្រះមានព្រះភាគនិងភិក្ខុសង្ឃគ្រាន់តែឆាន់រួចភ្លាម នាងវិសាខាក៏ក្រាបទូលថា “បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ខ្ញុំព្រះអង្គសូមពរប្រាំបីប្រការអំពីព្រះអង្គ”។ ព្រះមានព្រះភាគទ្រង់ត្រាស់ថា “ម្ចាស់នាងវិសាខា ធម្មតាព្រះតថាគតទាំងឡាយគ្មានពរទេ”។ នាងវិសាខាក្រាបទូលថា “បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ខ្ញុំព្រះអង្គសូមតែពរណាដែលគួរនិងពរណាដែលឥតទោស”។ ព្រះមានព្រះភាគទ្រង់ត្រាស់ថា “ម្ចាស់នាងវិសាខា ចូរនាងនិយាយមកចុះ”។ នាងវិសាខា ក៏ក្រាបទូលថា បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ខ្ញុំព្រះអង្គចង់ប្រគេន ៖

ការចាវស្សារបស់ព្រះសង្ឃ

- ១-វស្សិកសាដក (សំពត់សម្រាប់ដូតទឹកភ្លៀង)
- ២-អាគន្ធកកត្ត (ភត្តសម្រាប់ភិក្ខុមកដល់ថ្មី)
- ៣-គមិកកត្ត (ភត្តសម្រាប់ភិក្ខុមានដំណើរចេញទៅឆ្ងាយ)
- ៤-គិលានភត្ត (ភត្តសម្រាប់ភិក្ខុមានជំងឺ)
- ៥-គិលានុបដ្ឋាកភត្ត (ភត្តសម្រាប់ភិក្ខុអ្នកបម្រើជំងឺ)
- ៦-គិលានភេសជ្ជ (ថ្នាំសម្រាប់ភិក្ខុមានជំងឺ)
- ៧-ធុវយាត្ថុ (បបរសម្រាប់ភិក្ខុឆាន់ជានិច្ច)
- ៨-ឧទកសាដិកា (សំពត់ដូត) សម្រាប់ភិក្ខុនី។

ព្រះសាស្តាទ្រង់ត្រាស់ថា “ម្ចាស់នាងវិសាខា ល្អហើយ! ល្អហើយ! នាងបានសូមពរប្រាំបីប្រការអំពីតថាគត ជាការប្រពៃពិត, ម្ចាស់នាងវិសាខា បើដូច្នោះតថាគតអនុញ្ញាតពរប្រាំបីដល់នាង”។ ព្រោះមានដំណើរដើមដានបែបនេះហើយ ទើបពុទ្ធសាសនិកខ្មែរនិយមធ្វើសាដកសម្រាប់ប្រគេនភិក្ខុសង្ឃសម្រាប់ស្រង់ទឹក ជៀសវាងស្រង់ទឹកអាក្រាតកាយ, រហូតមកដល់បច្ចុប្បន្ននេះ។

១-សាស្ត្រាអាទិសង្ឃសាដក: សេចក្តីតំណាលថា មានទាសា ទាសី ប្តីប្រពន្ធពីរនាក់។ គាត់មានកូនក្រមុំម្នាក់ឈ្មោះ “នាងអមយ្យទាសី”។ ក្រោយមកឪពុកនាងក៏ទទួលមរណភាពទៅ។ នាងក៏រស់នៅជាមួយម្តាយ ហើយធ្វើជាទាសីគេទាំងពីរនាក់ម្តាយកូនតទៅទៀត។ ថ្ងៃមួយនៅពេលចូលវស្សា នាងអមយ្យទាសីបានឃើញអ្នកស្រុកនាំគ្នាយកសាដកទៅប្រគេនព្រះភិក្ខុសង្ឃ ក៏កើតមានសេចក្តីជ្រះថ្លាក្រៃលែង ប៉ុន្តែនាងគ្មានលទ្ធភាពរកលុយកាក់ ដើម្បីយកទៅទិញសាដកដូចអ្នកស្រុកឯទៀត ព្រោះនាងទំលក្រពេកណាស់។ នាងគិតមិនលេចសោះ ក្នុងការស្វែងរកលុយកាក់

ការចាវស្សារបស់ព្រះសង្ឃ

សម្រាប់ធ្វើសាដក, នាងនិងម្តាយ ក៏សម្រេចចិត្តចុងក្រោយទៅសំពះម្ចាស់ (ថៅកែ) សុំបន្ថែមថ្លៃឈ្នួលខ្លួន តែម្ចាស់ប្រាក់ពុំព្រមថែមឱ្យ ព្រោះនាងជំពាក់គេក្រែលណាស់ ទៅហើយ។ នាងអស់តម្រិះ ក៏ថយមកគិតទៀតថា “ឱអញអើយ! កើតមកជាអ្នកទំល ក្រ លំបាកវេទនា ឃើញការកុសលនៅនឹងមុខហើយឈោងចាប់យកដូចគេពុំបាន តើកាលណាឡើយនឹងបានធ្វើបុណ្យនឹងគេ, បើអញស្លាប់អំពីជាតិនេះទៅៗ ចាប់កំណើតថ្មីមុខជានៅតែបម្រើគេពុំឃ្នាតឡើយ, ណើយចុះ ដើម្បីកុំឱ្យសល់ខានធ្វើបុណ្យ ដែលអញមានសេចក្តីជ្រះថ្លាទាំងម៉្លេះ អញសុខចិត្តខ្មាស (ខ្មាស់) ស្លឹកឈើស្លៀក”។ លុះនាងគិតហើយ ក៏ជ្រាស់សំពត់អំពីខ្លួនយកទៅបោកគក់ឱ្យជ្រះក្តែល ជ្រះភ្លិនឆ្លុះ ឆ្លាប យកទៅជ្រលក់ទឹកអម្បត់រួចយកទៅប្រគេនព្រះសង្ឃតាមចិត្តជ្រះថ្លា ហើយតាំង ចិត្តអធិដ្ឋានថា “សេចក្តីជ្រះថ្លាដែលញ៉ាំងចិត្តឱ្យនាំមកបូជានូវសំពត់សាដកក្នុងគ្រា នេះ, លុះអនាគតជាតិទៅ សូមកុំឱ្យខ្ញុំស្គាល់ការខ្វះខាត ដូចជាតិទៅទៀតឡើយ”។ ក្រោយមក ដោយអំណាចផលានិសង្សដែលនាងបានកសាងសំពត់សាដកនេះ នាង ក៏បានទៅជាឯកអគ្គមហេសីនៃព្រះរាជាមួយព្រះអង្គ។ ដោយសារមាននិទាននេះហើយ ទើបខ្មែរយើងនិយមធ្វើសំពត់សាដកប្រគេនព្រះសង្ឃ ជាទំនៀមមកដល់សព្វថ្ងៃ។

គ-តំណាមក្នុងឱកាសវស្សា: ក្នុងរយៈពេលបីខែនេះ ប្រជារាស្ត្រខ្មែរជាពុទ្ធ សាសនិក មានទំនៀមតំណាមផ្សេងៗ ដូចជាតំណាមរៀបមង្គលការកូនចៅ តំណាម សង្កឹមស្រែង ដោយចាត់ទុកថា “ជាថ្ងៃឃ្លុប”។ ចំពោះតំណាមនេះ អ្នកប្រាជ្ញខ្លះ សន្និដ្ឋានថា “តំណាមហាមមិនឱ្យរៀបអាពាហ៍ពិពាហ៍កូនចៅនោះ ព្រោះបុរាណា- ចារ្យយើងយល់ថា ខែវស្សាជាខែដែលភ្លៀងធ្លាក់បំបិបិប៉ាច់និងជាខែដែលយើង មមាញឹកបង្អួចភ្លើងផល”។ ឯតំណាមហាមមិនឱ្យសង្កឹមស្រែងនោះ ព្រោះលោក

ការចាំវេស្សារបស់ព្រះសង្ឃ

យល់ថា ខែវេស្សាធ្វើឱ្យដីជ្រាយនិងធ្វើឱ្យឈើសើមបូរីក ជាហេតុមិនអាចធ្វើផ្ទះសម្បែងបានល្អទេ។

សេចក្តីសន្និដ្ឋាន:

ថិរវេលានៃការចាំវេស្សាបីខែនេះ ជារយៈពេលមួយមានតម្លៃពិសេស ព្រោះវាជាសញ្ញាដាស់ស្មារតីបញ្ចេញជិតពុទ្ធសាសនិក ឱ្យបង្កើនសេចក្តីព្យាយាមបំពេញកន្តធ្មៈក្តី វិបស្សនាធ្មៈក្តី ឱ្យបានខ្លាំងក្លាជាងពេលណាៗទាំងអស់។ រីឯឧបាសក ឧបាសិកា ក៏បានមើលឃើញច្បាស់អំពីខ្លឹមសារនៃការចាំវេស្សារបស់ភិក្ខុសង្ឃដែរ។ ដូច្នោះហើយបានជាគេខិតខំឧបត្ថម្ភចតុប្បច្ច័យផ្សេងៗ ចំពោះលោកយ៉ាងខ្លាំងប្លែកពីធម្មតា ដូចជា ទៀនវេស្សា (ប្រេង), សាដក, ដាក់បិណ្ឌ, ភ្នំបិណ្ឌ... ដើម្បីសម្តែងនូវសមានចិត្ត, ចូលរួមអបអរសាទរ រំលែកនូវការលំបាកខ្វះខាតនិងដើម្បីជាផលានិសង្សសម្រាប់ខ្លួនផង។

ស្រាវជ្រាវដោយ: ថាច់ សុតិម